

# ИЗВЕСТИЯ ВЫСШИХ УЧЕБНЫХ ЗАВЕДЕНИЙ ПОВОЛЖСКИЙ РЕГИОН

## ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ

№ 3 (55)

2020

## СОДЕРЖАНИЕ

### ИСТОРИЯ

|   |     |
|---|-----|
| <i>Джунджузов С. В.</i> Первое организованное переселение украинцев на Южный Урал: замыслы, претворение, результаты (1739–1745 гг.).....                          | 3   |
| <i>Карнишина Н. Г.</i> Дискуссия в печати второй половины XIX в. о месте и роли Русской православной церкви в общественной жизни пореформенной России.....        | 15  |
| <i>Кузнецов И. А.</i> Динамика душевого производства зерновых и картофеля в губерниях Поволжья в 1883–1913 гг.: источники и проблемы изучения .....               | 22  |
| <i>Романченко В. Я.</i> К вопросу об этапах крестьянской и аграрной революции в России.....   | 35  |
| <i>Кабытов П. С., Баринова Е. П.</i> Две жизни государственного деятеля Якова Васильевича Глинки .....  | 47  |
| <i>Кузнецов В. Н.</i> «Заем свободы» как индикатор провластных и патриотических настроений (на материалах Среднего и Нижнего Поволжья) .....                      | 60  |
| <i>Романченко В. Я., Ноjsкина И. А., Шмыгина О. Н.</i> У истоков формирования советской системы управления сельским хозяйством (1917–1920 гг.) .....              | 71  |
| <i>Пожилов И. Е.</i> От «тихой революции» к «движению за земельную реформу» (о применении насилия в политике Коммунистической партии Китая в 1937–1948 гг.) ..... | 82  |
| <i>Котельников В. А.</i> Рынок и снабжение сельского населения Саратовского Поволжья в период окончания первой пятилетки.....                                     | 94  |
| <i>Золотарев В. П., Кутузова А. А.</i> Профессор Я. М. Захер: 15 красногвардейских лет (по архивным источникам) .....   | 103 |

## РЕЦЕНЗИИ

|  |     |
|--|-----|
| <i>Карнишин В. Ю.</i> Новый подход в историографической традиции ..... | 110 |
|--|-----|

# UNIVERSITY PROCEEDINGS VOLGA REGION

## HUMANITIES

---

№ 3 (55)

---

2020

## CONTENTS

### HISTORY

|  |     |
|--|-----|
| <i>Dzhundzhuzov S. V.</i> The first organized resettlement of Ukrainians to the South Urals: plans, implementation, results (1739–1745) ....   | 3   |
| <i>Karnishina N. G.</i> The discussion in the press of the second half of the 19 <sup>th</sup> century about the place and role of the Russian Orthodox Church in the public life of post-reform Russia..... | 15  |
| <i>Kuznetsov I. A.</i> The dynamics of per capita grain crops farming in Volga regions in 1883–1913: sources and study issues ....   | 22  |
| <i>Romanchenko V. Ya.</i> On the stages of the peasant and agrarian revolution in Russia.....  | 35  |
| <i>Kabytov P. S., Barinova E. P.</i> Two lives of a state official Yakov Vasilyevich Glinka.....   | 47  |
| <i>Kuznetsov V. N.</i> “Loan of liberty” as an indicator of a pro-governmental and patriotic sentiment (by the materials of the Middle and Lower Volga region) ....  | 60  |
| <i>Romanchenko V. Ya., Nozhkina I. A., Shmygina O. N.</i> The origins of the Soviet agricultural management system (1917–1920)....   | 71  |
| <i>Pozhilov I. E.</i> From the “silent revolution” to the “movement for land reform” (on the use of violence in the policy of the CCP in 1937–1948) ....   | 82  |
| <i>Kotel'nikov V. A.</i> The market and supply of the rural population of Saratov region at the end of the first five-year plan.....   | 94  |
| <i>Zolotarev V. P., Kutuzova A. A.</i> Professor Ya. M. Zakher: 15 years in Krasnoyarsk forced labor camp (on the basis of archival sources).....  | 103 |

### CRITICAL REVIEWS

|  |     |
|--|-----|
| <i>Karnishin V. Yu.</i> A new approach in the historiographic tradition .... | 110 |
|--|-----|